

Sayıdeğer okurlar,

Öncelikle güzel bir haberi paylaşmak istiyorum. Dergimizin 2018 yılı etki değeri (impact factor) Journal Citation Report'ta yayımlandı. Buna göre; 2017'de 0,087 olan etki değerimiz 2018 yılı raporunda 0,132 olmuştur. Dolayısıyla *bilig*'in etki değeri bir önceki yıla oranla %52 oranında artış göstermiştir.

2018 yılı etki değeri 2016 ve 2017 yılında yayınlanan makalelere SSCI tarafından taranan dergilerde yapılan atıf sayısının, bu iki yıl içerisinde yayınlanan toplam makale sayısına bölünmesi ile hesaplanmaktadır. Son dönemde her sayıda yayınladığımız makale sayısının 10'u aşmadığı ve atıf sayımızdaki artış eğilimi göz önünde bulundurulduğunda *bilig*'in etki değerinin önümüzdeki yıllarda da istikrarlı bir şekilde yükseleceği söylenebilir. *bilig*'in SSCI'deki konumunun güçlendirilmesine yönelik çabalarımızın meyvelerini görmekten mutluluk duymaktayız. Bu neticede öncelikle değerli yazarlarımızın, daha sonra son derece şeffaf ve profesyonel bir şekilde çalışan Yayın Kurulumuzun, belki de hepsinden fazla, dışarıdan gelen her türlü müdahaleyi ve talebi göğüsleyerek *bilig* Yayın Kuruluna özgür ve bağımsız çalışma ortamı sağlayan Mütevelli Heyet Başkanlığımızın büyük payı vardır.

Bilig'in 90. sayısının yayınlanması ise bir başka gurur verici gelişmedir. 1996 yılından günümüze yayın zamanını hiç geçirmeden, SSCI kriterlerinden taviz vermeden, sürekli artan rekabet koşullarına uyum sağlayarak devam eden 90 sayı *bilig*'in kurumsallaşmasının ve saygınlığının bir başka göstergesidir.

Yeni sayılar size ulaştığında biz bir sonraki sayımızın hazırlıklarını büyük ölçüde tamamlamış olmaktadır. Ancak bu defa özel bir dosya konusu belirlediğimiz için sizlerden gelecek katkıları bekleyeceğiz. *bilig*'in Ekim 2019 sayısı “Türk Konseyi'nin 10. Yılında Türk Cumhuriyetlerinin Bütünleşmesi” konu başlığı ile yayınlanacak. Bu konuya ilişkin kıymetli makalelerinizi göndermekte geç kalmayın.

90. sayımızda birbirinden değerli 10 makale bulunmaktadır. Bagdaulet Sızdikov'un Avrasya'da yaşamış Atlı Göçebe Kavimler olan İskitler ve Sarmat'ların savunma silahı olarak metal zırhları ve bu alandaki geliştirdikleri teknikleri ele alan makalesi dikkat çekicidir. Sızdikov'un arkeolojik veriler ve yazılı kaynaklardan istifade ederek hazırladığı makale, Kazakistan'ın Kurucu Cumhurbaşkanı Nursultan Nazarbayev'in “Bozkırın Yedi Yönü” başlıklı makalesindeki tezleri destekler niteliktedir.

Nuri Korkmaz ise makalesinde Bulgaristan'da ve Yunanistan'da bulunan Türk/Müslüman azınlığın Soğuk Savaş döneminde maruz kaldıkları sorunları karşılaştırmalı olarak analiz etmektedir. İki farklı ülkede ve Soğuk Savaş şartlarında farklı siyasal sistem altında yaşamış olsalar da Yunanistan ve Bulgaristan'daki Türk/Müslüman azınlık kendi kimliklerini ve kültürlerini koruma açısından benzer zorluklarla karşılaşmışlar ve benzer baskılara maruz kalmışlardır.

“Fransız diplomatik raporlarına göre 27 Mayıs Darbesi”, “Dilsel Görüntü Kuramı”, “Kazakların Mevsimsizlik Otlaklara Göç Etme Özelliği”, “Türk Dünyasında Kültür ve Yaratıcı Endüstri Yönetişimi” gibi birbirinden ilgi çekici konularda makalelerin yer aldığı 90. sayımızın faydalı olmasını diler, saygılar sunarım.

Prof. Dr. Fırat Purtaş
Yayın Yönetmeni

Dear Readers,

First of all, I'd like to share the good news. The impact factor of our journal in 2018 was published in the Journal Citation Report. Accordingly, our impact factor, which was 0.087 in 2017, was 0.132 in the year of 2018 report. Thereby, compared to the previous year, the impact factor of *bilig* has increased by 52%.

The impact factor of 2018 is calculated by dividing the number of citations to articles published in 2016 and 2017 in the journals that are scanned by SSCI by the total number of articles published within these two years. When it is taken into consideration that the number of articles, published in each issue does not exceed 10 in recent period and the increasing trend in our citation number, it could be stated that *bilig's* impact factor will increase steadily in the coming years. We are delighted to observe the fruits of our efforts to strengthen the status of *bilig* in SSCI. This result is ultimately shared by first of all our dear authors, then our Editorial Board that works in a highly transparent and professional manner, and perhaps more than all, the Head of the Board of Trustees who has a great share in providing a free and independent working environment to the *bilig* Editorial Board by overcoming all kinds of interventions and demands from outside.

The publication of the 90th issue of *bilig* is another development we are proud to announce. These 90 issues, which have been going on since 1996, to the present day, without delaying publication date, making compromises of the SSCI criteria and adapting to ever-increasing competition conditions, are another indicator of the institutionalization and respectability of *bilig*.

When the new issues reach you, we have largely finalized the preparations for our next issue. However, this time we will be looking forward to your contributions as we have determined a special edition topic. The October 2019 issue of *bilig* will be published titled as "the Integration of Turkish Republics in the 10th Anniversary of the Turkish Council". Please don't be late to submit your precious articles regarding this topic.

There are 10 valuable articles in our 90th issue. Bagdaulet Sizdikov's article dealing with, living in Eurasia and called mounted nomadic tribes, the Scythians and Sarmats' metal armor as a defense weapon and the techniques which they developed in this field, is striking. The article prepared by Sizdikov' by making use of archaeological data and written sources, supports the theses in Kazakhstan's Founding President Nursultan Nazarbayev's article "Seven Facets of the Great Steppe".

Nuri Korkmaz, in his article, comparatively analyzes the problems faced by the Turkish / Muslim minority in Bulgaria and Greece during the Cold War period. Even though they lived in two different countries and in different political systems under the Cold War conditions, the Turkish / Muslim minority in Greece and Bulgaria encountered similar difficulties relating to protecting their identity and culture and they were exposed to similar pressures.

I wish our 90.th issue that includes articles on interesting topics such as

"Turkey's May 27, 1960 Coup Through the French Diplomatic Reports", "Linguistic Landscape", "Peculiarities of Seasonal Migration of The Kazakhs", "The Governance of the Creative Industries in the Turkish World" will be of use.

Best Regards,

Prof. Dr. Firat Purtaş
Editor in Chief

Дорогие читатели,

В первую очередь хотел бы поделиться с вами замечательной новостью: согласно «Journal Citation Report» импакт-фактор нашего журнала за 2018 год составил 0,132 по сравнению с 0,087 в 2017 году. Это означает, что импакт-фактор журнала «Билиг» вырос на 52% по сравнению с предыдущим годом.

Импакт-фактор 2018 года высчитывается делением количества цитирований статей «Билиг» за 2016-2017 гг. в журналах, отслеживаемых SSCI, на количество статей, опубликованных в нашем журнале за указанный период. Принимая во внимание факт роста цитирований журнала, в последних выпусках которого публиковалось не более 10-ти статей, можно предполагать, что импакт-фактор «Билиг» будет продолжать расти и в дальнейшем.

Мы рады видеть итоги наших усилий, направленных на укрепление позиций «Билиг» в Индексе цитирования социальных наук SSCI. Этот успех стал результатом вклада наших авторов, а также профессиональной работы редакционного совета и, возможно, в большей степени, руководства Попечительского совета, которое, ограждая редакцию от всевозможных внешних трудностей, содействовало творческой и независимой обстановке в ее работе.

Выход в свет 90-го выпуска журнала «Билиг» также заставляет нас испытывать гордость. Девяносто выпусков - еще один показатель институционализации и репутации «Билиг», который издавался начиная с 1996 года с четким соблюдением периодичности и следованием критериям SSCI, адаптируясь к постоянно растущим условиям конкуренции.

Когда вы держите в руках свежий номер журнала, подготовка к следующему выпуску бывает в целом завершена. Однако на этот раз мы будем ждать ваших материалов, которые необходимы для выпуска, посвященного специальной теме. Выпуск «Билиг» за октябрь 2019 года выйдет под девизом «Интеграция тюркских республик: Десятилетие Тюркского Совета». Направляйте нам ваши статьи, связанные с этой темой.

90-й номер журнала содержит десять интересных статей. Привлекает внимание материал Багдаулета Сиздикова о металлических доспехах скифов и сарматов, - конных кочевников степей Евразии, - и технологиях, разработанных ими в этой области. Статья, основанная на археологических и письменных данных, поддерживает тезисы Первого Президента Казахстана Нурсултана Назарбаева «Семь граней Великой степи».

В статье Нури Кокмаза анализируются проблемы, с которыми встретились мусульманские/турецкие меньшинства Болгарии и Греции в период холодной войны. Находясь в разных странах и различных политических системах в условиях холодной войны, турецкое/мусульманское меньшинство, защищая свою идентичность и культуру, столкнулось со схожими трудностями и аналогичным давлением.

Темы девяностого выпуска «Билиг» охватывают широкий спектр актуальных вопросов истории и культуры: «Военный переворот 27 мая 1960 года во французской дипломатической переписке», «Лингвистическая теория образов», «Особенности кочевания казахов на сезонных пастбищах», «Оценка управления творческими индустриями в тюркском мире». Надеюсь, они вызовут большой интерес у наших читателей.

С наилучшими пожеланиями,

**Профессор Фырат Пурташ,
Главный редактор**